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KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL

Szentmise bevezetése

Kedves Testvérek! Gondban vagyunk! Gondban vagyunk a világ miatt, gondban vagyunk az ember 
miatt.  Akár  azt  is  mondhatnám,  ezek  után  ez  a  mai  ünnep,  a  magyarok  országalapítójának,  
vallásszervezőjének az ünnepe akár gondűző is lehet. Gondban vagyunk amiatt is, hogy úgy nézünk 
ki, ahogy most itt ebben a kápolnában. De így néz ki Európa, így néz ki Magyarország. És mégis, 
ahogy mondottam, lehet ez a nap gondűző, mert a mi első szent királyunk jó választ adott a világ 
gondjaira,  az  ember  gondjaira.  Lehet  gondűző  akár  azért,  mert  a  keresztény  értékekre  hivatkozó 
magyar politikai vezetés jó választ adott a világ gondjaira meg az ember gondjaira. Hogy ebben a 
gondűzésben  segítségünk  is  legyen,  segítőnk  a  Szűzanya.  Mivel  Szent  István  királyt  megjelenítő 
miseruhánk nincsen, akkor mégiscsak a Szűzanyára hivatkozva méltó, hogy ezt a ruhát vegye magára 
a pap, még akkor is, ha Mexikóban készítették ezt a miseruhát. 

Testvérek! Ebben a nagyon szűk családi körben okunk lehet arra, hogy elbeszélgessünk egymással, 
úgyhogy én ma válaszokat próbálok megfogalmazni Szent István király nyomán és a magyar – most  
hadd mondjam ki – kormány nyomán.

Szentbeszéd

Kedves Testvérek! Egy biztos, hogy megmentőre van szükségünk. A népeknek, a nemzeteknek mindig 
megmentőre van szükségük. Vezérekre, akik segítik az embereket az igaz útjuk üzenetével. Ezen a  
nagy ünnepen azt ígértem, hogy megpróbálom egy kicsit a gondjainkat egy más szemszögből nézni és 
értelmezni.  Mert  hiszen  a  kérdés  az:  ki  menti  meg  a  világot,  ha  az  igazságot  az  igaztalanság 
börtönében tartják? Ki menti meg Európát? Ki menti meg a világot, ha tagadjuk az Istent? Akkor, 
amikor  Európa egy szekularizált  világot  hirdetett  meg,  vagyis  istentagadó világot,  evilági  világot, 
amelyben az Istennek nincs helye. Ki menti meg ezt a világot? Mi az igazság, avagy, ki az igazság? 
Hiszen általában az igazság után tudakozódunk. 

Testvérek! Az igazság az Isten – ez az egyszerű, egyértelmű válasz. Az igazság az Isten. Miért? Mert  
az Isten a szeretet, és az igazság a szeretet. Erről sokat beszéltem az elmúlt hónapokban. Ha az Isten  
létét  értelmezzük,  akkor  ő  maga üzeni  a  világnak,  hogy szereti  a  világot,  szeret  mindegyikőnket, 
értünk van. Értünk! Mi menti meg a világot? Az, hogy valaki érte van. Ki menti meg az embert akkor,  
amikor az életet a halál hatalmában tartjuk? Mi a halál hatalma? Az, amikor az ember önmagának él,  
amikor az ember valami olyat akar elhitetni önmagával, hogy elegendő önmagának, miközben az Isten 
minket társas lényként teremtett meg. Mi lesz azzal a világgal, amelyben minden ember a maga javát,  
a maga érdekét, a maga önző világát építgeti? 

Éppen a napokban beszélgettem valakivel hivatásválasztással kapcsolatosan és bizony arra terelődött a 
szó, hogy vajon a keresztény emberek, amikor a gyerekeiknek a hivatásán gondolkodnak, akkor mik a 
vezérlő szempontok. Testvérek! Ki menti meg az embert? Az embert, aki önmagának él, és ez a halál 
kultúrája.  Ki szabadítja föl az embert az életre? Jézus Krisztus, a megmentő, a Megváltó, aki azért  
jött, hogy megtanítson bennünket a szolgálatra. Nem azért jött, hogy neki szolgáljanak, hanem hogy ő 
szolgáljon és ezzel kifejezze a társas lény embernek a hivatását. Közösségi ember hivatása a szolgálat.  
Egymásért élünk! Jézus, amikor elküldi az apostolokat, azt mondja, szeressétek egymást, ahogy én 
szerettelek  titeket.  És  Jézus  korábban  megtanította  őket  arra,  hogy  az  üzenet  az,  hogy  jobban 
szeressétek egymást, mint önmagatokat. A jobban, Testvérek, ez a válasz! Ez az üzenet, a jobban! E  
nélkül nincs emberi kapcsolat, nincs emberi összetartozás, e nélkül a halál kultúráját szolgáljuk.  
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István király ezekre a gondokra jó választ adott. Ezért kell nekünk ma ezen a napon odafigyelni István  
király  példájára,  István  király  tevékenységére,  hogy  a  világ  megmeneküljön  és  az  ember 
megmeneküljön. István  király  nemzetállamot  épített,  amelyben  a  kereszténység  és  a  nemzettudat 
összetartozik.  Testvérek,  rendkívül  fontos!  A  kereszténység,  vagy  akár  mondhatom,  a  hit  és  a  
nemzettudat  összetartozik.  Mi  meg  itt  ünnepeljük  évszázadok  óta  a  hitnek  meg  a  világnak  az 
elválasztását. Másképp mondják ezt persze, mert a gyalázatost, az Egyházat emlegetik inkább. 

Egyébként pont az idei István király ünnepével kapcsolatosan feltettek egy kérdést, egyik újság, hogy 
lehet-e  ma  nemzeti  ünnepet  ünnepelni  Magyarországon?  Természetesen  jött  a  válasz,  hogy  nem. 
Természetesen a válasz onnan jött, ahonnan jönnie kellett. És mi volt a magyarázat. Azért nem lehet  
nemzeti ünnepet ünnepelni augusztus 20-án, mert összekeveri ez az ország a keresztény értékeket meg 
a világi értékeket. Vannak más világi értékek, mint amik keresztények? Amik nem keresztények? 

Következésképpen István király nemzetállamot alapított  és a kereszténységet meg a nemzettudatot  
nem elválasztotta, hanem összekötötte, mert összetartozik. István királynak nem volt egyszerű ezt a –  
hogy így mondjam – keresztény koordináta-rendszert megjeleníteni a maga számára meg a nemzet 
számára. Mert hiszen itt élt, Magyarország akkor is, ezer évvel ezelőtt is keletnek meg nyugatnak az  
ütközőzónája  volt.  Nem volt  egyszerű  helyzetben  személyét  illetően,  családját  illetően  sem,  mert 
hiszen édesanyja, Sarolt folytán keleti volt – és ahogy a történészek írják, Sarolt egy erős asszony volt, 
érvényesítette is az akaratát a családban, csak erről nem szoktunk beszélni – és ugyanakkor Istvánnak 
a felesége meg bajor volt. És tessék ezt egymás mellé tenni! 

Arról nem is beszélve, hogy a kelet is meg nyugat is szemben állt egymással. A kelet másképpen 
igyekezte érvényesíteni  magát,  hogy így mondjam, családi  jog okán is.  Kelet,  a  kincses kelet,  az  
ajándékokkal kedveskedik és így próbál utakat keresni. És milyen más útjai voltak a nyugatnak? 907-
ben még nincs szó Gizelláról. A pozsonyi csatára tessenek gondolni. Mi volt a pozsonyi csata üzenete? 
Az Ungarokat meg kell semmisíteni! Ki üzente? A salzburgi hercegérsek, ő volt az egyik hadvezér, a  
másik meg a bajor herceg. Elintéztük őket, a pozsonyi csata nyugalmat teremtett. 

Na de 1030-ban, Szent István  uralkodásának kellős közepén – hiszen 1000-ben koronázták meg István 
királyt  és  1038-ban  hal  meg  –  a  rokonok  jönnek  ellenünk.  II.  Henriknek  –  aki  hát  testvére  volt 
Gizellának – rokona és utódja, II. Konrád lesz a csatának a vezére. Összegyűjtötték egész nyugatot, 
nemcsak a  germánokat,  nemcsak a  bajorokat,  akit  csak lehetett,  mindenkit  mozgósítottak.  Sajátos 
eszközök. És a magyarok valóban elkedvetlenítették őket, mert sajátos harcmodorral folyóvizek közé 
csalták be ezt a hatalmas sereget, és igen-igen sokan lelték ott a halálukat, és kergették őket egész 
Bécsig. A történetírók ezzel kapcsolatban azt írják, hogy Bécset is elfoglalták a magyarok. És minő 
csoda,  a  historikus  mit  írt?  Bécs  olyan jelentéktelen volt,  hogy a  magyaroknak eszükbe se  jutott  
elfoglalni, elég volt nekik az, hogy elkergették őket, aztán hosszú-hosszú időre békesség lett itt. 

De ezek a döntést milyen módon befolyásolták, amiket mondtam? Micsoda bölcs volt István király! 
Nem a keleti egyházi ajánlatokat fogadta el, nem a bajorok egyházi ajánlatait fogadta el, mert nem 
óhajtott sem egyik, sem másik alattvalója lenni, hanem a pápától kért koronát. Attól a pápától, aki 
francia származású volt, II. Szilveszter. És ha mindezeket összerakjuk, akkor döbbenünk arra rá, hogy 
István király a világ kérdéseire, a népe kérdéseire milyen ragyogó válaszokat tudott megfogalmazni. 

Amint  mondtam,  nem  volt  egyszerű  a  koordináta-rendszert  magunk  elé  állítani,  a  vertikális  és 
horizontális rendszert. István esetében a vertikális rendszerrel nem volt gond, hiszen a pápa, aki a  
koronát küldte, mondta, üzente, hogy ez nem apostoli király – mert ugye akkor a keresztény királyokat 
apostoli királyként titulálták – ó, István nem apostoli: István apostol! Kész. Akkor nem is beszélek 
többet a hitéről meg az Istennel való kapcsolatáról.

És  a  népével  kapcsolatosan  a  horizontális  rendszer:  amikor  összeköti  a  kereszténységet a 
nemzettudattal, akkor derül ki, Testvérek – és ez rendkívül fontos, Szűzanya ünnepén, 15-én beszéltem 
erről –, hogy a hit és az ember egyéni sorsa összetartozik, de nagy általánosságban mondhatjuk, a hit 
és a nemzetek sorsa is összetartozik. A mi esetünkben biztos, hogy így van. Hiszen akkor, amikor  
István király haldokol, a koronát nem a pápának ajánlja, nem a bajor német-római császárnak ajánlja,  
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hanem  a  Szűzanyának.  Ezt  a  választást!  Ennyire  bízott  a  népében,  ennyire  bízott  abban  az 
értékrendszerben, amivel ez a nép megismerkedett! Hát mostanáig nagyjából tartott – na, eddig nem, 
200 évvel ezelőttig. Ma ezzel gondunk van, mindkét problémára a válasszal. 

Akkor  most  rátérek  erre  a  másikra,  mert  mi  nagyon  szerencsés  nép  vagyunk,  legalábbis  jelen 
pillanatban, mert olyan irányítást kapunk ebben az országban azoktól, akik felelősséget éreznek értünk 
Isten előtt. Istvánnak a népéért való gondoskodó szeretete azt jelentette, hogy – amit már említettem a 
Testvéreknek  –  XVI.  Benedek  pápa  mondta  2013-ban,  akkor,  amikor  Rómában,  a  Szent  Péter 
Bazilikában volt a máltaiak nagy ünnepe, akkor mondta: vigyázzanak Szent István örökségére. Milyen 
érdekes, nekünk üzen csak a pápa, mert ugye azt mondták, hogy a Magyar Máltai Szeretetszolgálat a  
világon az első a szeretetszolgálatok közül. Bárcsak lenne így és legyen így! És akkor üzente XVI. 
Benedek pápa, amikor köszönthettem a Szent Péter Bazilikában, vigyázzanak István örökségére, mert 
ő a nemzetért az Isten előtt vállalt felelősséget. 

Ma  olyan vezetőnk van, aki megint csak az Isten előtt vállal felelősséget a nemzetünkért. És innen  
tudom csak a motivációt a mai választ illetően is megfogalmazni. A Testvérek talán nem is gondolnak 
erre, az elmúlt napokban volt itt egy nagy ünnepség Bugacon. A hun és a türk nemzettudatú népek 
találkozója.  27  nép,  nemzet  találkozott  és  ez  a  szövetségkötés,  ez  2010-ben  volt.  És  2010-ben  a 
magyar törvényhozás… senki se tudja, illetve tudhatná, csak nem foglalkozunk vele, mert nem merjük 
még  hangsúlyozni  sem.  Mutassanak  egy  nemzetet  a  világban,  aki  egy  ilyen  törvényt  hoz!  A 
következőképpen hangzik: a történelem ura az Isten. Ezzel a törvénnyel ez a szövetség megteremtette 
a spirituális alapját, az igazi lelki alapját ennek a szövetségnek. Mert ezeknek a népeknek a szövetsége 
közös Istenhitre utal és egymással való közösségre. Többre még ennél, szövetségre. Más a közösség, 
és más a szövetség. 

Akkor,  amikor  keressük  a  választ  a  világ  mai  problémáira,  éppen  elég  van,  akkor  nekünk  csak  
érzékeny szívünk kell hogy legyen, nyitott fülünk és látó szemünk és akkor egyértelmű és világos a  
válasz. Fantasztikus egyébként, hogy a magyar nép, Magyarország, kimondták akkor, 2010-ben, hogy 
„Kompország” kelet és nyugat között,  egy kapcsolatot teremtő, a népeket nem egymás ellen vivő, 
hanem összekötő. A komp állandóan mozog, a komp összeköti egyik pontot a másikkal,  összeköt 
kultúrákat, nemzeteket, világokat. A mi üzenetünk a világnak 2010 óta ez.  

És nyilvánvaló,  mekkora jelentősége van ennek akkor,  amikor éppen most  itt,  a  mi térségünkben 
háború zajlik. És ha elkezdünk kicsit gondolkodni, akkor rádöbbenünk arra, hogy egy másik háború is 
zajlik,  egy  vértelen  háború,  amely  kegyetlenebb  ennél,  aminek  most  az  áldozata  az  egész  világ.  
Egyszer ezen is el kellene végre már gondolkodni és abbahagyni ezt az ostoba beszédet, hogy gonosz 
meg ártatlan harcol egymással. Ki a gonosz, ki a szent, ki tudja ezt megállapítani? Hagyjuk az Istenre.  
Áldozata  ennek  az  ostoba  gondolkodásnak  egész  Európa,  de  az  egész  világ  is.  Szenvedünk  és  
egyfolytában azzal foglalkozunk, hogy hogy bírjuk ki, miközben hoztunk egy ostoba döntést, mert 
nem arra figyelünk, ami az igazság, nem az értékekre figyelünk, nem a múltunkra, a kultúránkra, a  
keresztény örökségünkre.

Ez a másik háború, ez amnéziás háború. Ez a másik háború hamisan azt mondja, hogy érzékenyítés.  
Érzékenyítés: az egymással nem szemben álló, hanem egymástól különbözőket szembe kell állítani.  
Hát erről van szó, ez az érzékenyítés, szembeállítani a fehéret a feketével, a férfit a nővel, a gyereket a  
szüleivel, az egyik vallást a másik vallással, a fiatalt az öreggel. Itt tudatmódosítás van, itt egyszerűen  
arra akarják rávenni a világot, hogy az értékeiről mondjon le és vezethető, kormányozható, névtelen 
tömeggé váljunk. 

Testvérek,  nagyon komolyan kellene gondolnunk arra, amilyen válasz itt megszületett. És ez nem 
csupán a magyarokat érinti, végre értsük meg, ez 27 nemzet gondolkodását fejezi ki. Az egy jó dolog 
hogy innen indult a éca, innen indult az agy, de ugyanakkor ez sokkal, de sokkal többet jelent, mint  
amit a politikában ezzel kapcsolatosan mondanak. Testvérek, válságban vagyunk, világválság van. Azt 
is  mondhatnánk,  hogy  ezzel  nem is  szabadna  foglalkozni,  mert  ez  nem az  Isten  igazságrendjébe 
tartozik, a válság, az távol van az Istentől. Az Isten világába a béke tartozik meg az összetartozás.  
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Dönthetünk, valóban választhatunk, Szent István ezeréves öröksége szerint gondolkodunk a világról, 
egymásról,  másokról,  vagy pedig egy halálra  ítélt  globális, nem is  tudom, hogy lehetne mondani, 
kezdeményezésről, egy valami fantáziaszüleményről. 

Mindenesetre, Testvérek, az élet nem játék. A kérdés az, hogy választjuk-e a szeretet hatalmát. A 
szeretet hatalma az üdvösség szolgálata. Az üdvösség pedig azt jelenti, hogy nem az ember jólétével 
foglalkozunk  elsősorban,  az  hozzátartozik  a  mindennapok  világához,  hanem az  ember  jól-létével 
foglalkozunk,  az  ember  általános  vágyaival,  az  ember  általános  jó  közérzetével,  és  ennek  a 
szolgálatába kell,  hogy állítsuk az életünket.  Ennek két feltétele van, Istenhit és testvéri szolgálat.  
Mindenki dönthet, utolsó pillanatokban vagyunk, mert az üres templomok erről hoznak rossz hírt. De 
van lehetőség, hogy minden jóra forduljon, mert van Isten és van Jézus Krisztus. Isten, aki szeret, 
Jézus Krisztus, aki önmagánál is jobban szeret minket. Ez az út! 

+  A M E N  +

Egyetemes könyörgések

Pap: Kérjük, testvéreim, az Istent, hogy Szent István király közbenjárására áldja meg nemzetünket!
Lektor: 1. Áldd meg, Urunk, népünk szorgalmas munkáját, hogy békében és jólétben éljen!
Hívek: Kérünk téged, hallgass meg minket!
2. Áldd meg népünk vezetőit, hogy eredményesen dolgozzanak országunk felvirágoztatásán!
3. Add, hogy az Egyház és az állam együtt dolgozzon egész népünk javára!
4. Áldd meg gyermekeinket és ifjúságunkat, a magyar jövő zálogát!
5. Tartsd távol hazánktól a természeti csapásokat, és segíts mindenkit emberhez méltó életre!

A záróimádság előtt: a jólétet tetszenek tudni, ki ígérte? Thomas Glaser 2004-ben ezt ígérte nekünk,  
magyaroknak az Európai  Unióhoz való csatlakozáshoz.  És tetszenek tudni,  mi  a  jólét?  Gondtalan 
anyagi helyzet. Akkor én azt mondtam Thomas Glasernek: én Jézus Krisztusban jobban hiszek. Ő azt 
mondta, hogy szegények mindig lesznek veletek. És Glaser azt mondta, hogy cukrászdát lehet majd 
nyitni Bécsben, meg ilyeneket. Testvérek! A templomban sose a jólétért imádkozzunk, hanem a jól-
létért, az ember a testi-lelki jó közérzetéért. A jólét, az adatik vagy nem adatik. Ha jó a testi-lelki jó 
közérzetünk,  akkor  a  jólét,  az  másodrangú.  Ha  azzal  baj  van,  akkor  csak  a  jólét  foglalkoztat 
bennünket. Úgyhogy ezt hozzá kellett fűzni, mert ezt a könyörgést elénk terjesztették.

Pap: Urunk, Istenünk, áldd meg Nagyasszonyunk és első szent királyunk közbenjárására nemzetünket, 
hogy  békében  és  jólétben  élhessen,  és  áldva  magasztaljon  téged!  Krisztus,  a  mi  Urunk  által.
Hívek: Ámen.

Könyörgés

Atyáink Istene, jóságodból részesültünk a szent áldozat gyümölcsében. Védelmezd népedet, amelyet 
Szent István király tanítása által a sötétségből az igaz hit világosságára vezettél, és a földi élet után 
fogadd be jóságosan mennyei országodba. Krisztus, a mi Urunk által.

+  Á L D Á S  +
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